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AARHUS UNIVERSITET 

 
Mødedato: 4. april 2022, kl. 15.30-16.30 
Mødested: Rektoratets mødelokale 
Mødeemne: Møde i Studenterpolitisk Forum  
 
Deltagere: Brian Bech Nielsen (rektor, AU), Berit Eika (prorektor, AU), Arnold Boon 
(universitetsdirektør, AU), Jes Enok Steinmüller (Studenterrådet), Anders Mengers An-
dersen (Studenterrådet), Magnus Rønne Møller (Frit Forum), Alexander Küster (Frit Fo-
rum), Matias Tidemand Sørensen (Konservative Studenter) og Max Bjerregaard (Konser-
vative Studenter) 
 
 
Sekretariatsbetjening: Maria Juhler Maibom (PA for prorektor) 
 
 
 

     
 
1. Aktuelt  

Rektoratet orienterede om aktuelle dagsordener, herunder  
 
Politisk aftale om uddannelser i hele landet 
• Den politiske aftale er landet og nu en realitet for universitetet, som vi kom-

mer til at implementere loyalt.  
• Studerende, der går på en uddannelse i dag bliver ikke påvirket af aftalen  
• Politikerne har taget AU’s planer til efterretning og tilført betydelige midler til 

oprettelsen af en dyrlægeuddannelse i Foulum ved Viborg 
• Aftalen vil blive indfaset forholdsvis lineært i perioden fra 2023-2030 
• Positivt at styrke campus i Herning og få en ny uddannelsescampus i Foulum 
• Vi kommer til at arbejde målrettet på at skabe et godt og attraktivt studie-

miljø i Foulum (AU Viborg) og styrke campus i Herning. Rektoratet invite-
rede i den forbindelse de studerende til at bidrage med gode idéer til godt stu-
diemiljø i Foulum og i Herning.  

• Derudover vil vi arbejde med residential colleges/uddannelseskollegier her-
under i Ringkøbing-Skjern Kommune, hvor studerende får mulighed for at bo 
under samarbejde med en virksomhed i kommunen.  
 

Frit Forum kommenterede: 
• Det bliver vigtigt, at der er gode transportmuligheder, at de studerende kan 

bo tæt på Foulum, og at der er et godt studiemiljø  
• Tror det bliver en stor udfordring at lykkes, hvis ikke dette håndteres godt.  
 
Rektor orienterede om, at der er en god dialog med Viborg Kommune om at lave 
boliger og studiemiljø i Viborg.  
 
Studenterrådet spurgte, om man kunne lave et fælles studiemiljø med VIA, hvil-
ket rektoratet bekræftede, at man vil undersøge.  
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Konservative Studenter spurgte hvem man regner med, der skal starte studiemil-
jøet op? 
 
Rektor svarede, at der ikke var konkrete planer, men man på AU vil understøtte 
det lokale foreningsliv og studiemiljøer. Det skal være de studerendes engage-
ment, der er drivkraften, hvor AU fx kan støtte med midler til at komme godt i 
gang. 

  
Reformkommissionen vedr. 2. generationsreformer  
Kommissionen præsenterer den 7. april sine forslag til reformer. 
 

Vi forventer, at de kommer med følgende forslag 
• Omlægge SU på kandidaten til lån 
• At lave to spor på kandidaten; et kort erhvervsrettet og et 2-årigt, der primært 

målretter mod forskning 
• Vi forventer at det primært er ændringer på HUM og SAMF, men også NAT og 

TECH 
• At de vil styrke efter- og videreuddannelse på universiteterne – mere gratis og 

bedre muligheder, herunder at udvide erhvervskandidatordningen. 
• Alle penge, der spares, skal blive i sektoren fx øget taxameter til uddannel-

serne. 
 
Frit Forum håber, at politikerne ikke går hårdt til værks på institutionerne, selvom 
man er enig i at det erhvervsrettede fokus er vigtigt.  
 
Situationen i Ukraine 
Rektoratet orienterede om, at man på AU  
• Har oprettet en mulighed for, at forskere kan komme til AU gennem SAR-

programmet og på AIAS 
• Vil indskrive studerende fra Ukraine, der skal fortsætte/færdiggøre en uddan-

nelse på AU i det omfang vi får hjemmel til det. AU og Danske Universiteter 
om at kunne tilbyde de studerende studier og evt. levegrundlag.  

• Har indstillet samarbejdet med Russiske og Belarusiske institutioner, herun-
der opsagt uddannelsesaftaler.  

• Sanktionerer institutioner, ikke individer.  
 
2. Fremdriftskultur (Studenterrådet) 

Studenterrådet havde forud for mødet fremsendt følgende motivation for emnet: 
 
”Fremdriftsreformen har skabt en kultur, som presser folk til at skulle blive fær-
dige hurtigst muligt og i hvert fald på normeret tid. Denne kultur gør, at meget 
få har tid til at være aktive i deres fag- eller studiesociale miljø, hvilket skaber 



 
 

 

AARHUS UNIVERSITET 

 

REFERAT 
 
Maria Juhler Maibom 
 
Dato: 04. april 2022 

 

Side 3/4 

både lavere trivsel, men det kommer også til at ændre Aarhus Universitet mar-
kant, hvis foreningslivet langsomt dør. Ligeledes påvirker fremdriftskulturen ge-
nerelt studerende ved at gøre studerende mere stresset.” 
 
Studenterrådet indledte drøftelsen med deres motivation for emnet og præsente-
rede emnet via et oplæg. Oplægget vedlægges referatet.  
 
Rektoratet anerkendte, at det var genkendelige problemer, og at ledelsen deler be-
kymringen for de studerendes trivsel og stress-niveau samt bekymringen for for-
eningsaktiviteterne.  
 
Berit orienterede om, at vi lige nu kigger på data og derefter skal drøfte emnet i 
universitetsledelsen. I den forbindelse bemærkede Berit, at studieintensiteten har 
været vigende de seneste år, så det skal vi også have med i billedet. Vi laver en or-
dentlig analyse af det og behandler det i ledelsen.  
 
Forslag fra Studenterrådet om mere oplysning og mere information om universi-
tetsvalg samt at der skal være forebyggelse igennem studievejledningen, kan vi 
tage med i det videre arbejde uanset fremdriftsregelsættet. 
 
Rektoratet vil gerne give fleksibilitet til de studerende, men AU har ikke råd til at 
give alle studerende stor fleksibilitet pga. økonomien og grundtilskuddet, som af-
hænger af de studerendes fremdrift under studierne. Det er derfor en balance 
mellem økonomi og studerendes frihed til at fordybe og forsinke sig.  
 
Frit Forum kvitterede for oplægget fra Studenterrådet, men vil gerne se på, om 
der er forskel på uddannelser og fakulteterne. Derudover påpegede de, at kommu-
nikationstiltagene er vigtige, men at det kræver ressourcer for at det flytter noget. 
 
Konservative Studenter ser det ikke som en udfordring, at der er fremdriftsregler, 
da de selv kan være aktive, så kan andre studerende også prioritere det.  

 
Alle var enige i, at det er vigtigt at understøtte foreningslivet, og at corona viste, at 
det er afgørende for et godt studiemiljø. 

 
3. Evt.  
 

Frit Forum bemærkede, at papiret om ytringsfrihed fra AU er vigtigt, og gør op-
mærksom på, at man ikke må få den ’giftige debat’ fra KU herover.  
 
Konservative Studenter spurgte til baggrunden for at tage det op at lave en sådan 
erklæring om ytringsfrihed.  
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Rektor orienterede om, at det var drøftet i universitetsledelsen og bestyrelsen 
over det seneste 1,5 år i forhold til ønsket om at værne om forskningsfriheden. 
Det kom altså før Henrik Dall og Morten Messerschmidts debatrække. På AU 
værner vi om, at politikerne ikke skal bestemme, hvad man må forske i.  
 
Frit Forum orienterede om, at de har 70-års jubilæum i maj 2022. 
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